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بوئينگ هواپيماي مسافربري
 بدون خلبان مي سازد 

هواپيماسازي بوئينگ از برنامه 
خود ب��راي آزمايش هواپيماي 
مس��افربري بدون خلبان تا يک 
س��ال آينده خبر داد.به گزارش 
تج��ارت به نق��ل از رويترز نايب 
رييس بخش توليد هواپيماسازي 

بوئينگ با تاکيد بر اين که فناوري هواپيماهاي مسافري بدون 
خلبان در مراحل ابتدايي قرار دارد گفت: در ابتدا چنين هواپيمايي 
براي پرواز بايد به طور کامل با استانداردهاي بين المللي ايمني 
مطابقت داشته باشد.وي تاکيد کرد: هنوز مشخص نيست که 
هواپيماهاي مسافربري بدون خلبان مي توانند فرود اضطراري 
داشته باشند يا نه.نايب رييس بخش توليد هواپيماسازي بوئينگ 
در عين حال گفت:  تا سال آينده سوار هواپيمايي مي شويم که 
براي کنترل از يک هوش مصنوعي استفاده مي کند و به جاي 

خلبان تصميم مي گيرد.

جابجايي 3200 مسافر 
 ـپرند درارديبهشت قطارحومه اي تهران 

مدي��ر پ��روژه بهره ب��رداري از 
قطاره��اي حوم��ه اي ش��رکت 
راه آه��ن اع��ام کرد: اس��تفاده 
بهين��ه از ناوگان قطار حومه اي 
ته��ران � پرن��د، موجب افزايش 
بهره وري در قطار حومه اي شده 

است. به گزارش خبرگزاري مهر مهدي قمري نژاد با اشاره به 
افزايش ظرفيت سفر روزانه قطار حومه اي در مسير تهران � پرند، 
گفت: از نيمه دوم سال ۹۵ با به کارگيري بهينه زيرساخت ها و 
ناوگان موجود در اين مسير شاهد افزايش تقاضاي سفر در اين 
محور هس��تيم. وي تصريح کرد: همزمان با ايجاد ظرفيت و با 
هماهنگي انجام شده با شهرهاي پرند و رباط کريم و با انجام 
تبليغات محيطي و مجازي، تعداد مس��افرين روزانه اين مس��ير 
افزايش قابل ماحظه اي داش��ته؛ به طوري که در ارديهش��ت 

ماه سال ۹۶ به بيش از ۳۲۰۰ نفر رسيده است.

روان سازي ترافيک هوايي
 ايلام – تهران و بالعکس

 W۱۵۴ و A۶۴۷ راه هاي هوايي
وارس��ي شدند تا ترافيک هوايي 
ايام به سمت تهران و بالعکس 
روان  س��ازي ش��ود. ب��ا س��فر 
هواپيماي فايت چک به آبادان 
راه هوايي A۶۴۷ از ورامين تا مرز 

عراق به طرف ايام وارسي شد. در واقع، در اين مسير پروازهاي 
عتبات عاليات انجام مي ش��ود.همچنين هواپيماي فايت چک 
در مس��ير بازگش��ت به تهران، راه هوايي W۱۵۴ را از ايام به 
س��مت تهران وارس��ي مي کند.با وارس��ي اين راه هاي هوايي، 
قدري از زمان سفر هواپيماها کاهش مي يابد البته اين وارسي 

در روان سازي ترافيک هوايي تاثير بسزايي دارد.

واگذاري مسکن
 به 2۹00 خانوارهاي داراي دو معلول 

رئي��س س��ازمان بهزيس��تي با 
اش��اره به اينکه ۱۱ هزار خانوار 
داراي دو معل��ول  در کش��ور 
هس��تند، گفت : تا پايان س��ال 
۱۳۹۷ هم��ه خانوارهاي داراي 
معلول مي توانند مسکن بگيرند. 

'انوش��يروان محس��ني بند پي' رئيس سازمان بهزيستي ضمن 
بيان اينکه امسال براي نخستين بار توانستيم رديف بودجه براي 
اي��ن منظ��ور بگيريم، افزود: هم اکنون ۴۳ هزار مس��کن براي 
معلولان در دست احداث است که بين ۲۰ تا ٨۰ درصد پيشرفت 
فيزيکي دارد.محسني بندپي هدف گذاري براي تکميل مسکن 
خانوارهاي داراي دومعلول را تا پايان سال ۱۳۹۷ عنوان کرد و 
گفت : از ۱۱هزار خانوار داراي دو معلول تاکنون به حدود ۲۹۰۰ 
خانوار، مس��کن واگذار ش��ده است.وي پيش بيني کرد تا پايان 
سال جاري به چهار هزار خانوار داراي دو معلول مسکن واگذار 

شود و مابقي تا پايان سال ۱۳۹۷ صورت گيرد.

عدم انطباق ضوابط بلندمرتبه سازي ارايه شده 
توسط شهرداري با طرح جامع تهران 

دبي��ر کميته فني ش��وراي عالي 
شهرس��ازي و معم��اري ايران 
ب��ا تاکي��د ب��ر آنک��ه ضواب��ط 
بلندمرتبه سازي ارايه شده توسط 
ش��هرداري تهران با طرح جامع 
کمتري��ن انطباق را دارد، گفت: 

موض��وع انح��راف مديريت ش��هري تهران از سياس��ت هاي 
بلندمرتبه سازي طرح جامع چه در مکان يابي و چه در ضوابط، 
کاما روش��ن اس��ت و درباره اين تخلفات بارها به ش��هرداري 
تذکر داده ش��ده ضمن اينکه موضوع به س��اير دس��تگاه ها نيز 
اعام ش��ده است. احمد نيکخواه معاون دبيرخانه شوراي عالي 
و دبير کميته فني ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران 
درباره بلندمرتبه س��ازي هاي پايتخت و نقش��ي که ش��هرداري 
ته��ران در اي��ن خص��وص ايف��ا کرده و در عين ح��ال به جاي 
پاس��خ گويي به عملکرد نامناس��ب خود در موضع پرسش��گري 
قرار مي گيرند، گفت: بر اس��اس اطاعات موجود، حدود ۹٨۰ 
س��اختمان بلندمرتبه در س��طح شهر تهران ساخته شده است ، 
که بيش از ۴۰۰ مورد از آنها در سال هاي ٨۴ تاکنون و عمدتا 

در مناطق شمالي و غربي پايتخت ايجاد شده اند.

مقام نخست اداره کل راهداري لرستان در 
بهره برداري از سامانه هاي حمل و نقل هوشمند 

اداره کل راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي لرستان در صدر جدول 
ارزياب��ي عملکرد س��امانه هاي 
حم��ل و نقل هوش��مند کش��ور 
ق��رار گرفت. مديرکل راهداري 
و حمل و نق��ل جاده اي اس��تان 

ب��ا اع��ام اين خب��ر اف��زود: در ارزيابي عملکرد س��امانه هاي 
حمل و نقل هوش��مند اس��تان هاي کشور در بازه زماني سه ماهه 
منتهي به ارديبهش��ت ۹۶، موفق ش��ديم با کس��ب ۹۱.۴ امتياز 
از يکص��د امتياز در جايگاه نخس��ت کش��ور ق��رار بگيريم.علي 
زندي فر خاطرنش��ان کرد: اين ارزيابي بنا به عملکرد ماه هاي 
اس��فند۹۵، فروردي��ن و ارديبهش��ت ۹۶ ص��ورت گرفت��ه که 
اس��تان هاي همدان و سيس��تان و بلوچستان به ترتيب با ٨.٨۹ 
 و ٨۷.۹ امتياز بعد از لرس��تان در رتبه هاي دوم و س��وم جدول

 هستند.

پيشخوان

راه ومسکن

روز گذشته تفاهمنامه براي خريد ۶۰ فروند هواپيما با پنج درصد 
پرداخ��ت نق��دي و ۹۵ درصد فاينانس بين ش��رکت هواپيمايي 
آس��مان با ش��رکت بويينگ به امضا رس��يد. به گزارش ايس��نا، 
بعدازظهردي��روز ب��ا حض��ور وزير رفاه، قراردادي بين ش��رکت 
آسمان و بوئينگ به امضا رسيد که قرار شد ابتدا ۳۰ هواپيماي 
بوئين��گ ۷۳۷ و ب��ه تدري��ج ۳۰ فروند هواپيماي ديگر توس��ط 
ش��رکت هواپيمايي آس��مان خريداري ش��ود.وزير تعاون، کار و 
رف��اه اجتماعي در اين مراس��م گفت: ام��روز قرارداد ۳۰+۳۰ را 
با ش��رکت بوئينگ امضا مي کنيم که ۳۰ فروند قرارداد قطعي 
اس��ت و ۳۰ فروند هم در صورت ادامه اضافه خواهد ش��د. ۵ در 
صد شرکت هواپيمايي آسمان پرداخت خواهد کرد و ۹۵ درصد 
فاينانس خواهد بود که رقم قابل توجهي اس��ت. خوش��حالم که 
با اين اقدام مي توانيم ناوگان هوايي را به نحوي شايسته ارتقا 

دهيم که بازارهاي منطقه را در اختيار گيرند.
وي بيان کرد: سالانه حدود چهار ميليارد دلار شرکتهاي خارجي 
در اي��ران بلي��ت مي فروش��ند و قطعا بايد تغيي��رات بنيادين در 
خطوط هواپيمايي بدهيم و از منطقه کسب درآمد کنيم. خطوط 
هواپيمايي ما هم از فروش چهار ميليارد دلار پيشگيري کند و 
هم بتوانيم از بازار منطقه استفاده کنيم و بخشي از درآمد کشور 
را از طريق انتخاب مسافر از بازار منطقه به انجام برسانيم.ربيعي 
در پايان ذکر کرد: مطالعات نش��ان مي دهد هر يک فروند که 
اضافه مي شود تعدادي شغل را اضافه مي کند. در نظر داريم با 

افزايش هواپيماهاي خود ايجاد شغل کنيم.
ضرورت توسعه ناوگان هوايي ���

آذر ماه ۹۵ بود که سيد احسن علوي رييس کميته حمل و نقل 
مجلس در گفتگو با خبرنگاران و در ارتباط با ضرورت توس��عه 
ناوگان هوايي و ريلي عنوان کرد: ناوگان هوايي و ريلي کشور 
بسيار فرسوده است و در واقع کارايي لازم را ديگر ندارند. وي 
افزود: بايد بگوييم که مشکات عمده اي در حمل و نقل داريم، 
متأسفانه به جاي اينکه حمل ونقل هوايي و ريلي ما بيشتر شود 

کفه حمل و نقل زميني سنگيني مي کند.
او گفت: در حدود ٨۵ درصد حمل و نقل کشور زميني، ۹ درصد 

هوايي و ۶ درصد آن ريلي است. 
وي به طور خاص در باره ناوگان هوايي اظهار کرد: در بسياري 
از استان ها پروازها مشکل دارند يا تعداد پروازها کم است يا با 
تأخير انجام مي شود و اين موضوع سبب نارضايتي هاي شديد 

مردم شده است.
فرصت طلايي براي توسعه ناوگان هوايي ���

احم��د خ��رم وزير راه و شهرس��ازي دول��ت اصاحات نيز طي 
يادداش��تي که دي ماه ۹۵در ماهنامه صنعت و توس��عه به چاپ 

رس��يد از توافق هس��ته اي ميان ايران و ۱+۵ و لغو تحريم هاي 
اقتصادي به عنوان فرصتي طايي براي توسعه ناوگان هوايي 
ياد مي کند و مي نويس��د:" در يک س��ال گذش��ته ش��اهد بوديم 
که ش��رکت هاي مختلف در زمينه هاي تامين ناوگان، توس��عه 
تجهي��زات، تعمي��ر و نگهداري هواپيما و غيره براي همکاري با 

ايران اعام کرده اند.
 مصداق روشن اين همکاري ها امضاي سند همکاري با بويينگ 
اس��ت که بر اس��اس آن ظرف ۱۰ س��ال، ٨۰ فروند هواپيماي 
بويينگ به کش��ور وارد مي ش��ود. امضاي قرار داد با بويينگ از 

جهات مختلف سياسي و اقتصادي حائز اهميت است . 

خ��رم ادام��ه مي ده��د: نکته قابل توجه در م��ورد خريد بويينگ 
اين است که قيمت ساعت صندلي بويينگ ۲۵ تا ۳۰ درصد از 
ايرباس و توپولف ارزان تر است. زيرا عمر مفيد پروازي ايرباس 
٨۵۰۰۰ س��اعت، توپولف ۴۵۰۰۰ س��اعت و بويينگ ۱۱۰ هزار 
ساعت است. قيمت ساعت صندلي نيز با تقسيم قيمت هواپيما 

بر صندلي و عمر پروازي محاسبه مي شود.
بايد در حوزه زيربنايي فرودگاهي کار کنيم ���

در هر حال نوسازي ناوگاني که هر چند با مخالفت هايي همراه 
ش��د ام��ا در مي��ان مدت و بند مدت اثر اقتص��ادي مثبتي براي 
کش��ور خواهد داش��ت. هرچند برخي کارشناسان معتقدند خريد 
هواپيما نيازمند توس��عه فرودگاهي و همچنين تغيير در س��اختار 
ش��رکت هاي هواپيمايي اس��ت، اما استراتژي خريد هواپيما به 
عنوان قدم اول نيز از اهميت فراواني برخوردار است. اقدامي که 
نيازمند استراتژي بلند مدت است تا با هرگونه تغييري در دولت ها 

خللي در آن وارد نشود. 
گسترش صنعت هوايي کشور در سند چشم انداز ۱۴۰۴ با تاکيد 
رهبر انقاب به آن پرداخته شده است. بايد ديد مسئولان در آينده 
براي اين تعداد از هواپيماي خريداري شده تدابير زيرساختي را 

نيز در نظر خواهد گرفت. 
يکي از نگراني ها اين است که زيرساخت هاي ما بر اساس راهبرد 
توس��عه ما خواهد بود يا خير؟ بنابراين در کنار توس��عه ناوگان 
هوايي بايد نظام بهره برداري اصاح و مقررات زدايي صورت 
گي��رد و البت��ه م��وازي همه اين موارد بحث فرودگاهي کش��ور 
است که با توسعه ناوگان هوايي دو روي يک سکه را تشکيل 
مي دهن��د. باي��د در ح��وزه زيربنايي فرودگاهي و به خصوص در 

حوزه عمليات هوانوردي جدي کار کنيم.
 اگ��ر بخواهي��م براي کش��ور توليد ثروت کني��م راه آن حمل و 
نقل هوايي و توس��عه ترانزيت انس��اني و بار در اين مس��ير است. 
براي اين منظور بايد نگاه ويژه اي به صنعت فرودگاهي کشور 

داشته باشيم.   

نوسازی صنعت هوانوردی ادامه دارد؛

۶۰ فروند بوئینگ در راه آسمان ایران

 آغاز پیش فروش بلیت قطارهاي مسافريسنگ اندازي آمریکا براي توسعه بندر چابهارساخت سالانه ۱۰۰ هزار مسکن اجتماعي 
معاون وزير راه و شهرسازي گفت: مقرر 
شده بنياد مسکن در طول ۵ سال اجرايي 
ط��رح مس��کن اجتماعي س��الانه ۱۰۰ 
هزار واحد مسکوني را براي دهک هاي 
مختلف تامين کند. به گزارش باش��گاه 

خبرنگاران جوان حامد مظاهريان معاون وزير راه وشهرس��ازي 
با اشاره به اينکه از اول امسال طرح مسکن اجتماعي به مرحله 
اجرايي رس��يده اس��ت، گفت: طرح مس��کن اجتماعي در طي ۵ 
سال انجام مي شود که پيش بيني شده هر سال ۱۰۰ هزار واحد 
مسکوني تحت پوشش اين طرح ساخته شود. وي در ادامه افزود: 
مجري اجراي طرح مسکن اجتماعي در حال حاضر بنياد مسکن 
اس��ت. معاون وزير راه وشهرس��ازي تصريح کرد: طرح مس��کن 
اجتماعي دهک هاي يک و ۲ ، و طرح مسکن حمايتي ۴ دهک 

بعدي را در برمي گيرد. 

مقامات هندي مي گويند: توليد کنندگان 
غربي از تامين تجهيزات براي يک بندر 
ايراني که قرار اس��ت هند در توس��عه آن 
مشارکت کند به دليل نگراني ها از وضع 
مج��دد تحريم هاي آمريکا عليه تهران 

فاصله گرفته و به بلند پروازي هاي استراتژيک دهلي نو در منطقه 
لطمه زده است.به گزارش ايسنا، دو مقام هندي در گفت و گوي 
جداگانه به رويترز اظهار کردند: گروه مهندسي سوئيسي ليبهر و 
کانکرينز و کارگوتک فناند به شرکت "اينديا پورتس گلوبال که 
اين بندر درياي عميق را مي سازد، اعام کرده اند به دليل اين  که 
بانک هايشان به دليل ابهام نسبت به سياست آمريکا آماده نيستند 
مبادلات مربوط به ايران را تسهيل کنند، قادر به دادن پيشنهاد 
در مناقصه نيستند.اين شرکت ها بازار تجهيزات سفارشي براي 

ساخت اسکله ها و پايانه هاي کانتينري را در دست دارند. 

پيش فروش بليت قطارهاي مسافري 
ح��د فاصل ب��ازه زمان��ي ۱/۴/۱۳۹۶ 
لغاي��ت ۱۰/۷/۱۳۹۶ از يکش��نبه۲۱ 
خرداد ماه شروع خواهد شد. به گزارش 
رواب��ط عموم��ي راه آه��ن جمهوري 

اسامي ايران؛ پيش فروش بليت قطارهاي مسافري ۱/۴/۹۶ 
تا ۱۰/۷/۹۶ از روز يکش��نبه۲۱/۳/۹۶ س��اعت ۱۰ صبح آغاز 
مي ش��ود.بنابر اي��ن گزارش؛ متقاضيان جه��ت دريافت بليت 
مي توانند به يکي از مراکز فروش مجاز بليت قطار در سراس��ر 
 www.rai.ir کش��ور و نيز س��ايت اينترنتي راه آهن به نش��اني
مراجعه کنند.گفتني اس��ت؛ س��امانه صداي مسافر راه آهن به 
ش��ماره ۵۱۴۹-۰۲۱ بصورت ۲۴ س��اعته اماده پاسخگويي به 
سوالات هموطنان و دريافت پيشنهادات، انتقادات و شکايات 

است

 تس��نيم به نقل از کارش��ناس بازار مسکن گزارش داد: 
بازاراجاره بهاي مس��کن کش��ور در سال جاري با يک 
ثبات نسبي مواجه است و رشد ۷ تا ۱۰ درصدي قيمت 
را پيش بيني مي کنيم.حسام عقبايي ضمن اشاره به اين 
جمله که فصل اصلي نقل و انتقالات از ابتداي خرداد 
ماه شروع مي شود، افزود: امسال فصل نقل و انتقالات 
با ماه مبارک رمضان تاقي پيدا کرده و طبق معمول 

در اين ماه کمتر جابجايي صورت مي گيرد.
وي همچني��ن اظه��ار داش��ت: ب��ا اين وج��ود حجم 
جابجايي ها در حوزه اجاره امار بالايي داش��ته و از نظر 
قيمت نيز يک ثبات نس��بي بر اين بازار حاکم اس��ت.

اين کارشناس بازار مسکن با بيان اينکه قيمت مسکن 
اصلي ترين ش��اخص تعيين قيمت اجاره بهاء اس��ت، 
گف��ت: ع��اوه بر اين عواملي مانند س��ود بانکي، نرخ 
ت��ورم، نب��ود توازن بين عرضه و تقاضا و رويکرد اجاره 
داري در رشد قيمت اجاره بهاء بي تاثير نيست.وي در 
ادامه رش��د اجاره بهاء در ش��هرهاي بزرگ را طي سال 
جاري ۷ تا ۱۰ درصد پيش بيني کرد و افزود: ظرفيت 

افزاي��ش اجاره بها در ش��هرهاي کوچک وجود ندارد.
عقباي��ي در بخ��ش ديگري از س��خنان خود با عنوان 
اينک��ه از ده��ه ۶۰ ب��ه اين طرف تعداد مس��تاجران در 
کشور همواره روندافزايشي داشته است، اظهارداشت: 
هم اکنون در ايران ۶۷ درصدمردم مالک و ۳۳ درصد 
مستاجر هستند.وي همچنين از رشد تعداد مستاجر در 
حوزه اجاره نشيني طي ساليان اخير در مملکت خبرداد 
و افزود: متاس��فانه توازن بين عرضه و تقاضا در حوزه 

مسکن وجود ندارد.

ثبات نسبي در بازار اجاره بها
دبير شوراي عالي شهرسازي و معماري مي گويد: اگرچه 
ادغام مس��کن و راه در دوره اي غير کارشناس��ي بود، 
با اين حال در چهار س��ال اخير توانس��تيم اش��تراکات و 
همکاري هاي اين دو بخش را توس��عه دهيم. حناچي 
با بيان اينکه انتزاع مجدد آنها هم محاسني دارد و هم 
معايب��ي، ادام��ه داد: از جمله اين معايب، به هم خوردن 
اين تعادل و آرامش اس��ت. اگرچه در س��ال ۹۰ تصميم 
اشتباهي گرفته شد و دو وزارت خانه اي که يکي کاما 
سخت افزاري )حمل و نقل( و ديگري کاما نرم افزاري 
)مسکن و شهرسازي( بودند را با يکديگر ادغام کردند، 
اما در اين ۴ سالي که دکتر آخوندي متولي اين وزارت 
بود، توانسته بود نقاط اشتراک آنها را يافته و با تأکيد بر 
اين نقاط اشتراک، ارتباطات ميان دو بخش را گسترش 
دهد.معاون وزير راه و شهرس��ازي ادامه داد: از س��ويي 
ديگر نيز مصوبه هيئت دولت براي انتزاع آنها اين حسن 
را دارد که هر يک از بخش ها متولي مستقلي مي يابد تا 
با جديت بيشتري موضوعات مربوط به خود را پيگيري 
کنند. به خصوص بخش مسکن و موضوع شهرسازي 

و مس��ائل مرتبط با مديريت ش��هري که در دوره اي به 
دليل توجه کمتر، با نقايصي جدي مواجه شده بود، در 
س��ال پاياني وزارت دکتر آخوندي با توجهات بيشتري 
که به آن شد و پيگيري هايي که معاونت مسکن براي 
گسترش تسهيات خريد و ساخت مسکن داشت، اين 
بخش نيز به تدريج در حال خروج از وضعيت قبلي است. 
هر چند شخصا اعتقاد دارم مشکل مسکن در کشور بيش 
از آنکه از جنس س��اخت و کالبدي باش��د، »اقتصادي« 

است و از شرايط اقتصادي کشور تبعيت مي کند. 

مخالف تفکيک مجدد مسکن از حمل و نقل هستيم 

9ایراد انبوه سازان به قانون پيش فروش ساختمان

بازار مسکن در حال حاضر بازار مصرف است، نه سرمایه 

در حالي که مشاور وزير راه و شهرسازي مخالفان 
قانون پيش فروش ساختمان را به مناظره درباره 
اي��رادات آن طلبي��د، دبير کانون سراس��ري انبوه 
سازان ۹ ايراد اين قانون را تشريح کرد. به گزارش 
خبرنگار مهر، درست ۲۰ روز پس از آنکه حسين 
معصوم، مشاور وزير راه و شهرسازي و از مدافعان 
قان��ون پي��ش فروش س��اختمان، در گفت وگو با 
خبرن��گار مه��ر عنوان کرده بود آمادگي انجام هر 
گونه مناظره با مخالفان اين قانون را دارد، فرشيد 
پورحاج��ت، دبير کانون سراس��ري انجمن هاي 
صنفي کارفرمايي انبوه س��ازان سراس��ر کشور در 
گفت وگو با خبرنگار مهر نقاط ضعف اين قانون 
را تشريح کرد. وي نقاط ضعف ۹ گانه قانون پيش 

فروش ساختمان مشتمل بر ايرادات فني، حقوقي، 
شکلي و ماهوي را به شرح زير اعام کرد:

۱. ايجاد بن بست و مانع در شرايط ترهين اوليه و 
ثانويه جهت اخذ تسهيات بانکي به دليل نقض 
اص��ل مالکيت به موجب مقررات ماده ۱۰ قانون 

پيش فروش ساختمان
۲. فراهم کردن ش��رايط ورود مهندس��ان ناظر به 
حيط��ه مال��ي و حقوقي پروژه ها و امکان تباني با 
هر يک از طرفين، علي رغم وظيفه ذاتي آنها که 
صرفا در حوزه فني اس��ت و مقررات مواد ۶ و ۱۲ 
قانون پيش فروش س��اختمان اين امر ناصحيح 

را مقدور مي سازد.
۳. عدم امکان انتقال قطعي اس��ناد در پروژه هاي 

مشارکتي با نهادها و ارگان هاي دولتي و اشخاص 
حقيقي و حقوقي که صرفا در پايان عمليات ساخت 
و تحويل پروژه صورت مي گيرد. )ماده ۱۳ قانون 

مذکور(
۴. ع��دم ام��کان اج��راي قان��ون پي��ش فروش 
ساختمان به دليل امکان تشکيل و معرفي هيئت 
داوران ب��ه دلي��ل عدم تدوين و تصويب آيين نامه 
اجرايي توس��ط هيئت وزيران به موجب ماده ۲۰ 

اين قانون
۵. ايجاد مش��کات حقوقي و قضايي نامتعارف 
ب��راي توليدکنندگان مس��کن به واس��طه نمونه 
قرارداد پيش فروش )به موجب ماده ۲ آيين نامه 

اجرايي اين قانون(

۶. ايجاد بروکراسي اداري و افزايش هزينه هاي 
ثبتي

۷. در قانون فقط براي تخلفات پيش فروش��نده 
جريمه ديده ش��ده و هيچگونه جريمه و ضمانتي 
ب��راي ع��دم پرداخت ها يا عدم اجراي تعهدات از 

ناحيه پيش خريدار ديده نشده است.
٨. در قانون فعلي پيش فروش س��اختمان، پيش 
فروش��نده مکلف اس��ت به ازاي هر پرداخت و هر 
يک از اقساط، سهمي از شش دانگ ملک را رسما 
و با ثبت در دفتر اسناد رسمي به نام خريدار کند؛ 
حال اگر خريدار بعد از يکي دو قسط، بقيه اقساط 
را پرداخت نکند، فروش��نده بابت فس��خ قرارداد و 
استرداد سهم هاي واگذار شده از ملک، ناگزير بايد 

به مراجع قضايي مراجعه کند که اين وضعيت، چند 
سال فروشنده و ساير خريداران ملک را باتکليف 

گذاشته و سرمايه آنها بازگشتي ندارد.
۹. هيئت داوري ذکر شده در قانون پيش فروش 
س��اختمان، خود مزيد بر مش��کات است؛ زيرا به 
دلي��ل قطعي نب��ودن آراء آنها، فقط موجب اطاله 

دادرسي خواهد شد.

مشاور وزير راه و شهرسازي مي گويد: بازار مسکن 
در حال حاضر بازار مصرف است و نه بازار سرمايه 
گذاري؛بازار مس��کن ديگر بازاري نخواهد بود که 
در آن کس��ي خانه اي بخرد و به اميد گران ش��دن 
آن را نگ��ه دارد. ب��ه گزارش خبرآناين حس��ين 
عبده تبريزي با بررس��ي بازار مس��کن و اقدامات 
انجام ش��ده در دولت يازدهم اظهارداش��ت:»بازار 
مس��کن امروز براي کس��اني مناسب است که به 
قصد اجاره دادن يا مصارف شخصي خريد کنند، 
زيرا سرمايه گذاري در اين بازار ديگر بازدهي کافي 
ن��دارد.«او اضاف��ه کرد: »اين بازار زماني مي تواند 
سودآور باشد که خريدار بتواند بيش از سود بانکي 
در مسکن بازدهي کسب کند و تا وقتي که بانک 
بازدهي مناس��بي مي دهد در مس��کن سفته بازي 

ش��کل نمي گيرد.«مشاور وزير راه و شهرسازي با 
مقايس��ه کارنامه دولت يازدهم با عملکرد دولت 
قبل در حوزه مسکن وسياست گذاري هاي انجام 
ش��ده،عنوان ک��رد:» مهمترين تفاوت بين دولت 
گذش��ته با دولت يازدهم در جهت گيري سياست 
تس��هيات بود؛ در دولت قبل رويکرد اقتصادي 
حاکم اين بودکه به تسهيات نگاه سمت عرضه 
داش��تند،در نتيجه پرداخت تس��هيات به سمت 
تقاضا س��وق داده ش��ود و به اصطاح خريداران 
موجب افزايش قيمت مس��کن ش��دند.«او با بيان 
اينکه سياست گذاران مسکن در دولت قبل معتقد 
بودن��د ک��ه بايد با هدف مقابله با افزايش قيمت ها 
در بخش مس��کن تس��هات را به سمت عرضه يا 
س��ازندگان هدايت کرد،ياد آور ش��د: »آنها گمان 
مي کردند که پيگيري اين سياست غيرتورمي است 
و مي تواند سرمايه گذاراي در بخش ساخت و ساز 
را افزاي��ش داده و ازس��ويي ق��درت انتخاب مردم 

را بالا ببرد
وي ب��ا تاکي��د بر اينکه البته اين ايده ها وقتي روي 
کاغ��ذ اس��ت مي توان��د قابل دفاع باش��د،متذکر 

ش��د: »ام��ا اي��ن ايده ها وقت��ي وارد صحنه عمل 
ش��د،جهش هاي قيمت��ي در بازار مس��کن پديد 
آورد،زيرا وقتي تسهات به سازنده داده مي شود که 
هم به لحاظ حجم و هم به لحاظ نرخ متفاوت بود، 
مشخص است که مايل به ساخت و ساز افزايش 
مي يابدو از س��ويي بخش هاي پربازده نرخ س��ود 
بيشتري به بانکها مي پردازند.نتيجه اين سياست و 
پرداخت تسهيات به سازنده ها اين شد که پول ها 
به سمت ساخت واحدهاي تجاري،اداري و لوکس 
رفت.«عبده تبري��زي گفت:»در واقع براثردنبال 
کردن اين سياس��ت در دولت قبل تعدادخانه هاي 
خال��ي ب��ه حدي افزايش يافت ک��ه اکنون برآورد 
مي شود ارزش آن با توجه به قيمت هاي ميانگين 
حدود ۲۵۰ ميليارد دلار است؛ يعني ۲۵۰ ميليارد 
دلار از سرمايه مملکت بدون کمترين بهره وري 

بدون استفاده باقي مانده است.«
رشد ���3 برابري مسکن لوکس

مشاور وزير راه و شهرسازي با يادآوري اين موضوع 
که در آن دوره به جاي توزيع عرضه مسکن بين 
شهرهاي مختلف يک سوم ساخت و ساز مسکوني 

در تهران و حجم قابل توجهي نيز در ش��هرهاي 
بزرگ انجام شد،خاطرنش��ان کرد:»اين ساخت و 
سازها عمدتا به صورت لوکس،گران قيمت و بي 
ارتباط با تقاضاي مصرفي صورت گرفت،به طوري 
که مثادر تهران حجم ساخت و ساز در ۴ منطقه 
اول ش��هر به ۳ برابر رس��يد در حالي که درس��يار 
مناطق تهران مثل مناطق مياني و جنوبي ش��هر 
ت��ا ۲ براب��ر افزايش اتف��اق افتاد.«عبده تبريزي با 
اشاره به اينکه در نتيجه اين اتفاق نسبت ساخت 
و س��از به کل موجودي مس��کن در مناطق شمالي 
تهران نيز بيش از س��اير مناطق رش��د کرد،عنوان 
کرد:»همزمان متوس��ط مساحت آپارتمان ها نيز 
افزايش يافت،لذا تعداد خانه هاي خالي هم افزايش 
يافت.«وي ادامه داد:»در واقع نرخ رش��د س��الانه 
ساخت مسکن هم در تهران و هم در کشور طي 
دو ده��ه اخي��ر همواره بيش از ۲ واحد درصد بيش 

از نرخ رشد جمعيت بوده است
.«او با بيان اينکه در سالهاي ٨۹ تا ۹۲ هر شخص 
سرمايه گذار يا شرکتي در کنار فعاليت اصلي خود 
ساختمان سازي هم کرده است،عنوان کرد:»وقتي 

حدود يک و نيم تا ۲ برابر سالهاي قبل در کان 
ش��هرها واحد مسکوني ساخته مي شود،اين بدان 
معناست که دولت به درستي اتخاذ سياست نکرده 
که در بخش مس��کوني ش��اهد ساخت و ساز مازاد 
هستيم، البته در کنار دولت از عملکرد شهرداري ها 
ه��م نبايد غفلت کرد.«اين کارش��ناس اقتصادي 
گفت:»آنچه ش��هرداري تهران در س��الهاي اخير 
دنب��ال کرده،اعطاي مجوز براي س��اکن ش��دن 
۵۰۰ هزار خانوار جديد با ساخت و سازهاي جديد 
ب��وده اس��ت که بر اين مبن��ا مي تواند يک ميليون 
نف��ر جمعيت ب��ه منطقه ۲۲ با اين مجوزها اضافه 
ش��ود.«او ب��ا تاکيد بر اينکه اي��ن آمار از نظر ملي 
بس��يار نگران کننده است،عنوان کرد:»در واقع با 
اين سياست ها مناطق آباد گذشته خالي از سکنه 
شده و بيابان ها گسترش مي يابد و مردم به سمت 
قطب هاي جمعيتي خاصي مهاجرت کنند.«عبده 
تبريزي تصريح کرد:»ساخت واحدهاي اضافي در 
تهران بدترين چيزي اس��ت که مي توانسته اتفاق 
بيفت��د و هم��ه اي��ن کارها به بهانه کس��ب درآمد 

شهرداري انجام شده است.«


